
1 
 

АННОТАЦИЯ 

 

ПРЕДСТАВЛЕНИЯ РОДИТЕЛЕЙ О ПСИХИЧЕСКОМ РАЗВИТИИ 

СОБСТВЕННОГО РЕБЕНКА С АУТИЗМОМ: аннотация к дипломной работе 

/ Кристина Леонидовна Лемешкова; факультет философии и социальных наук, 

кафедра общей и медицинской психологии, науч. рук. А.М. Поляков 

Объект исследования – представления родителей о развитии ребенка. 

Предмет исследования – представление родителей о развитии 

собственного ребёнка с аутизмом. 

Цель исследования – определить особенности представлений родителей 

о развитии собственного ребёнка с аутизмом. 

Основные результаты. Контрольная группа демонстрирует более 

спокойное отношение к развитию своего ребенка, характеризующееся 

меньшим уровнем тревоги и напряжения по сравнению с экспериментальной 

группой. Напротив, экспериментальная группа демонстрирует тенденцию к 

преувеличенной позитивности, нежелание признавать негативные черты 

характера и опасения по поводу будущего. Значительные различия 

наблюдались, в частности, в следующих областях: подход к решению проблем 

развития ребенка, восприятие негативных черт личности, эмоциональное 

изображение ребенка с помощью метафор, изображение настоящего момента 

с помощью метафорических представлений, оценка роста и качеств ребенка с 

помощью открытых семантических оценок, а также соответствие 

символических описаний (метафор, открытых семантических оценок) 

ответам, данным в ходе интервью. 

Ключевые слова: АУТИЗМ, ОТНОШЕНИЯ РОДИТЕЛЯ К РЕБЕНКУ, 

ОСОБЕННОСТИ ПРЕДСТАВЛЕНИЙ, ХАРАКТЕРИСТИКИ ДЕТЕЙ, 

ПСИХОЛОГИЧЕСКОЕ РАЗВИТИЕ. 
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PARENTS' PERCEPTIONS OF MENTAL DEVELOPMENT OF THEIR 

OWN CHILD WITH AUTISM: abstract of the thesis / Kristina Leonidovna 

Lemeshkova ; Faculty of Philosophy and Social Sciences, Department of General 

and Medical Psychology, scientific adviser. A.M. Polyakov 

The object of the study – parents' perceptions of child development. 

The subject of the study – parents' perceptions about the development of their 

own child with autism. 

The aim of the study – to determine the peculiarities of parents' perceptions 

about the development of their own child with autism. 

Main results. The control group exhibits a more composed demeanor 

regarding their child's development, characterized by reduced levels of anxiety and 

tension compared to the experimental group. Conversely, the experimental group 

demonstrates a tendency towards exaggerated positivity, reluctance to acknowledge 

negative personality traits, and apprehension about the future. Significant 

distinctions were observed particularly in the following areas: approach towards 

addressing developmental issues in the child, perception of negative attributes in 

personality, emotional portrayal of the child through metaphors, depiction of the 

present moment through metaphorical representation, assessment of the child's 

growth and attributes via open-ended semantic evaluations, and alignment of 

symbolic descriptions (metaphors, open-ended semantic evaluations) with responses 

provided during interviews. 

Keywords: AUTISM, PARENT-CHILD RELATIONS, 

CHARACTERISTICS OF PERCEPTIONS, CHILD CHARACTERISTICS, 

PSYCHO-PSYCHOLOGICAL DEVELOPMENT. 
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